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Kaksi piiriä yksi kurssi 
Perinteistä on ollut se, että EKL:n piirit järjestävät yhden järjestötoiminnan kurssin 
oman piirin yhdistyksille Virtain Rajaniemessä. Uutta kokeilua oli nyt se, että kahden 
piirin yhdistyksen jäseniä oli yhdessä samalla kurssilla. Pohjanmaan ja Varsinais-
Suomen piirit kokeilivat tätä helmikuun puolivälissä ja hyväksi havaitsivat. Niilo Hamari 
Pohjanmaalta ja Salli Sahlström Varsinais-Suomesta. 

Keskiviikko 11.2.2015 

Alkukahvien jälkeen oli kurssin juhlallinen avaus ja Rajaniemen esittely, vetäjät 

luennoitsijat ja kurssilaiset. Ennen alkua oli  mahdollisuus selailla pöytiin jaettua 

materiaalia. Jaossa oli ohjelma, osanottajat, molempien piirien tämän vuoden 

toimintasuunnitelmat ja piiriohjesääntö. 

Rajaniemen emäntä Piia Lamberg esitteli entistä pappilan aluetta, rakennuksia ja 

olemista Rajaniemessä. Vuorossa oli kurssilaisten oma esittely, sai sanoa mistä on tullut,  

mikä on piiri ja yhdistys sekä mitä siellä touhuan. Alku oli ohi, alkoi näkyä jo 

helpottuneita ilmeitä, että tämä on yhteinen kurssi. 

Iltapäivän luennot aloitti liiton uusi järjestösihteeri Veikko Räsänen. Aiheena oli: 

Liittokokous 2014 Jyväkylässä. Päätökset ja niitä seuraavat toimenpiteet yhdistyksissä. 

Aluksi Räsänen kyseli yhdistysten kotisivuista. Miten kurssilaiset ne tuntevat. 

Keskusteltiin päivittämisestä. Esille tuli, että useissa yhdistyksissä niitä päivitetään liian 

harvoin. Muistetaanko päivittäjää ”ruokkia”. Mitä nettisivuilta halutaan? Onko ne 

suunnattu jäsenille? Houkuttelevatko ne uusia jäseniä? 

Keskusteltiin myös eläkkeensaajien tietokoneen käytöstä. Olisiko yhdistyksissä tehtävä 

kysely PC:n käytöstä? Voisiko kaupungin / kunnan kanssa järjestää yhdessä koulutusta 

tietokoneen käytöstä. Voisiko PC-käyttökoulutusta olla yhdessä esimerkiksi Osuus-

pankkien kanssa. Muita keskeisiä aiheita olivat mm. Liiton hallituksen lausunnot 

liittokokouksessa verotuskysymyksiin. Miksi eläkeläisten verotus on korkeampi kuin 

palkansaajilla. Palkansaajilla on työeläkemaksu, joka ei ole vero, mutta miksi 

eläkeläisten pitää maksaa se verona. Esillä oli myös eläkeläisköyhyys, Yle-vero, Vanhus 

/ ikäneuvostot, vanhusasiamies, ikääntyvien arvostus, omaishoitajien tilanteen 

parantaminen. Kurssialaisten kantana oli se, että korvausten maksu tulee olla 

yhtenäinen ja sen maksatus pitäisi siirtää kunnilta Kelalle. Eläkeläisille tulee olla 

tavoitteena ikäkortti jokaiseen kuntaan. Eläkkeensaajien yhdistysten pitäisi olla siinä 

aloitteellisia. 
Ensimmäinen päivä päättyi illansuussa päivälliseen ja sen jälkeen oli ohjattua ulkoilua.   

Torstai 12.2.2015 

Aamiaisen jälkeen alkoi liiton kehityssihteerin Petra Toivosen luennot ja ryhmätyöt. 

Aloitettiin Täyttä elämää asiakirjan selvittelyllä. Mitä tärkeätä ja mihin on tartuttava. 

Selvitettiin aluksi mikä se on yhdistys ja miten se toimii. Yhdistys on joukko ihmisiä, 

jotka haluavat tehdä tai saada aikaan jotain yhdessä. Selvitettiin toimintoja, jäsenten, 

hallituksen ja yhdistyksessä olevien luottamushenkilöiden vastuuta. Käsiteltiin myös 

sitä, mitä yhdistyksessä on, aina kansalaistottumattomuuteen saakka. Välillä tehtiin 

ryhmätöitä, siitä miten siellä yhdistyksessä oikein toimitaan.  Kurssilaiset jaettiin 

kahdeksaan ryhmään. Ryhmissä pääsi keskustelussa ensimmäisen kerran poimimaan 

rusinoita pullasta.  Periaate oli keskustella, näin meillä, kuinka teillä yhdistys toimii. 

Aiheina  kysymyksinä olivat: tiedottaminen, yhteistoiminta, edusvalvonta. Pitkään 

mukana olleet ”vanhat” ja juuri tulleet ”nuoret” jäsenet. 

Ryhmätöiden jälkeen Petra Toivosen luennot jatkuivat aiheilla: yhdistyksen hallitusten 

tehtävien vastuu ja tehtävistä. Puheenjohtajan, sihteerin ja rahastonhoitajan tehtävistä. 

Luottamushenkilön ja yhdistyksen toimijan vastuusta. 

Iltapäivän viimeisenä aiheena oli: Matka menestyskierteeseen. Temppu  ja miten se 

tehdään - yhdistyksen menestymisen eväät. Torstaipäivä kurssiohjelma päättyi iltaruo-

kailuun ja saunomiseen sekä Illanviettoon. Kurssin ensimmäisenä päivänä kurssille 

valittiin huvitoimikunta, kolme kummastakin piiristä. Toimikunnan tehtävänä oli 



valmistella illanviettoa ja kartoittaa ohjelman suorittajia. Varsinais-Suomesta 

toimikuntaan kuuluivat: Matti Vuorela (Paimio), Marja Kivelä (Turku) ja Tauno Viander 

(Paimio) sekä Pohjanmaalta: Ossi Hautala (Kaskinen), Seppo Antikainen (Kurikka) ja 

Sinikka Hakomäki (Vaasa).  

Illanvieton ohjelma oli monipuolista ja kurssilaisista löytyi runsaasti esiintyjiä. Tilaisuus 

kesti kaksi ja puoli tuntia. Oli yksinlaulua, runonlausuntaa, pakinointia, huuliharpun 

soittoa hanurilla säestäen, taikuriesitys, kuorolaulua. Yhteislaulua Kaskisten 

eläkkeensaajien ”laulukirjasta”. Istumatanssia, huumoriesityksiä. Uutena ja erikoisena 

ohjelmanumerona oli: Leijonan metsästys. Googlella haettiin kuva ja ääni You Tubesta 

ja videotykillä heijastettiin seinälle ja esilaulajina toimi kolmen hengen ryhmä Varsinais-

Suomesta. Yleisö sai laulaa myös mukana. 

Ohjelmavyörymän valmisteleman ohjelman jälkeen oli vuorossa vapaita ohjelma-

esityksiä. Kurssilaisista löytyi runsaasti vitsinkertojia. 

Varinais-Suomesta ohjelman suorittajia olivat mm. Matti Vuorela, Irmeli Martti, Tauno 

Viader, Sirkka Sipilä, Eira Terhi Hellberg. Pohjanmaalta suorittajia olivat mm. Sinikka 

Hakomäki, Leena Suomela, Seppo Antikainen, Hilkka Lehtinen, Anna-Maija Saarela ja 

Liisa Harjunpää. Ohjelmaesityksissä säestäjänä toimi Ossi Hautala Kaskisista ja 

juontajana Sinikka Hakomäki Vaasasta, molemmat hoitivat tehtävänsä ansiokkaasti. 

Perjantai 13.2.2015 

Aamiaisen jälkeen alkoi kolmannen päivän ohjelma piirien omilla asioilla. Ryhmissä 

porina oli piirin toimintaa liittyviä asioita. Ryhmäjako oli sama kuin torstaina, kahdeksan 

ryhmää. Tunnin aikana oli jälleen poimia ”rusinoita naapurien pullista” eli muista 

yhdistyksistä ja toisen piirin toiminnasta. Mahdollisuus oli myös materiaalista luntata 

keskustelun aikana. Käsiteltäviä aiheita oli neljä. Ensimmäinen kysymys oli: Mikä on piiri 

ja miten se toimii? Tarkoituksena oli ryhmässä keskustella ja selailla piiriohjesääntöä. 

Piiriohjesäännön 2§ määrittelee: Piirijärjestön tarkoituksena on tukea ja ohjata liiton 

hallituksen määräämällä alueella toimivien liittoon kuuluvien yhdistysten toimintaa, pitää 

yhteyttä liittoon sekä järjestää koulutus-, kulttuuri- ja virkistystoimintaa. Piirioh-

jesäännössä on 21 pykälää, missä on toiminnasta ja säädöksistä.  

Toinen kysymys oli.  Mitä yhdistyksesi odottaa piiriltä on piiriltä? Odotetaan tukea ja 

ohjausta yhdistysten toimintaan etenkin pieniin yhdistksiin. Koulutusapua, kotisivujen 

ylläpidossa apua yhdistyksiin. Järjestää tilaisuuksia, missä piirin alueen yhdistysten 

jäsenet tapaavat toisiaan.  

Kolmas kysymys oli.  Mitä yhdistyksesi on valmis antamaan piirille? Piirillä, kun ei ole 

henkilöjäseniä, yhdistykset ovat jäseniä. Ryhmien vastauksista voidaan todeta:  

työvoimaa talkootyöhön, ohjelmien suoritusta ja omaa osaamistaan. Toteuttaa 

tapahtumia yhdessä piirin hallinnon kanssa. Markkinoi piirin tapahtumia yhdistyksen 

jäsenille. Neljäs kysymys oli. Miten saadaan uusia jäseniä ja miten ne pidetään? 

Avoimet ovet, ”puskaradio”. Kotisivujen kautta, hyvä toiminta tekee yhdistyksestä 

vetovoimaisen. Kerhojen ilmapiiri, retket ja tapahtumat houkuttelevat pysymään 

jäsenenä.  

Loppukeskustelussa oli jälleen porinana ryhmätyö ja kaksi kysymystä. Mitä kurssissa  oli 

hyvää ja positiivista? Hyvinä asioina koettiin mm. Ensimmäistä kertaa oli yhteisenä 

kurssina kaksi eri EKL:n piiriä. Tämä sai erittäin positiivisen vastaanoton. Perusteluita 

olivat mm. innostunut ilmapiiri, iloinen mieliala. Vuorovaikutusta pidettiin kahden eri 

piirin ja niiden yhdistysten välillä erittäin antoisana. Rajaniemen majoitustiloja pidettiin 

hyvinä, palvelua ja keittiöhenkilökunta ja keittiön toiminta sai erityisesti kiitosta. 

Illanviettoa pidettiin erittäin hyvänä. Ohjaajat ja kouluttajat saivat hyväksynnän. 

Toisena kysymyksenä oli. Mitä kurssissa  oli puutteita ja mitä tulisi muuttaa? 

Puutteita ei juurikaan esitetty. Muutamassa ryhmässä oli maininta: liian tiukka 

aikataulu. Aikaa ryhmätöihin pidettiin liian lyhyenä, Osanottajaluettelossa saisi olla 

osallistujien sähköpostiosoite. Runsas toivomus oli saunavuorot ensimmäiseen iltaan, ei 

silloin, kun on illanvietto. Kurssin tavoitteena oli uskoa onnistumisessa ja siihen mukaan 

aikoville. Tietoa mitä ne tehtävät oikein ovat. Toivottavasti kokeneillakin usko vahvistui. 
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